
    محمدصادق عابديني
ششمين جشنواره ملي اسباب بازي به صورت 
آنلاي�ن در حال برگ�زاري اس�ت؛ بزرگ ترين 
رخ�داد اس�باب بازي در اي�ران ك�ه ويتريني 
اس�ت ب�راي نمايش آنچ�ه در حوزه س�اخت 
اس�باب بازي در حال انجام است. دكتر آيدين 
مهد ي زاده، مدرس دانش�گاه و مسئول بخش 
رقابت�ي جش�نواره اس�باب بازي در گفت وگو 
با »جوان« ب�ه موضوع اهميت اس�باب بازي و 
برگزاري جشنواره اسباب بازي پرداخته است. 
 ش�ايد خيلي ه�ا ب�ه اس�باب بازي به 
عنوان وس�يله س�رگرمي و وقت تلف 
كردن يا ساكت كردن بچه نگاه كنند، 
با اين نگاه ها چطور مي توان جشنواره 

اسباب بازي را توجيه كرد؟
اس��باب بازي يك محصول چندوجهي است كه 
مي توان به آن از جنبه هاي مختلف پرداخت، مثلًا 
از جنبه اقتصادي، توليد اس��باب بازي به تنهايي 
بازار بزرگي را تشكيل مي دهد، در كنار آن اقتصاد 
ك��ودك، اقتصاد رس��انه، انيميش��ن و بازي هاي 
رايانه اي را داري��م. اگر به تاريخ رش��د اقتصادي 
چين نگاهي داشته باشيم، خواهيم ديد كه بخش 
اعظمي از اين اقتصاد با توليد اس��باب بازي شكل 
گرفته و بعدها شاخه هاي جديد به آن اضافه شده 
اس��ت. در بعد داخلي هم بحث »جهش توليد« و 
»رونق توليد« را مي توان در صنعت اسباب بازي 

مشاهده كرد. 
 ش�ايد همين س�اده انگاري ها باش�د 
ك�ه خانواده ها ب�دون توجه ب�ه تأثير 
اس�باب بازي روي كودك، ه�ر چه در 
بازار مي بينند مي خرند تا بچه سرگرم 

شود! 
اسباب بازي سن و س��ال خاصي نمي شناسد، از 
كودكان تا كهنسالان همه مخاطب اسباب بازي 
هس��تند، فقط در مورد كودكان تف��اوت در اين 
است كه كودك در حال آموزش است و هر چيزي 
كه در اطرافش وجود داشته باشد مي تواند آن را 
به عنوان يك محرك ش��ناختي تحت تأثير قرار 
دهد. از اين نظر اسباب بازي يك كالاي فرهنگي و 
آموزشي است كه به كودك ابزار شناخت مي دهد. 
در توليد اس��باب بازي بحث هنري و رنگ، فرم و 
زمينه هاي ش��خصيتي نيز تأثيرگذار است براي 
همين نمي توان از اسباب بازي به عنوان يك وسيله 
گذر زمان ياد كرد، من عمداً از واژه »س��رگرمي« 

استفاده نمي كنم، چون سرگرمي مقوله اي جدي 
است. اين تصور وجود داشت كه با گسترش فضاي 
مجازي و بازي هاي اينترنتي، اس��باب بازي ها به 
حاش��يه رانده مي ش��ود، اما اكنون مي بينيم كه 
بازار اس��باب بازي هر روز در حال گسترش است 
و فقط در س��ايت آم��ازون ح��دود 6ميليون نوع 
اسباب بازي وجود دارد. بحث اش��تغال در حوزه 
اسباب بازي س��ازي مقوله ای جدي اس��ت. نگاه 
كنيد در توليد اس��باب بازي طيف های مختلفي 
از مواد استفاده مي شود، اسباب بازي هايي داريم 
كه كاملًا از پارچه، پلاستيك و پليمر و فلز هستند 
و هر كدام از اينه��ا محصول يك صنعت عظيم به 

شمار مي روند. 
 اسباب بازي ايراني توليد و در جشنواره 
هم شركت داده مي ش�ود، ولي باز هم 
بازار پر از اسباب بازي خارجي است، با 

اسباب بازي خارجي چه بايد كرد؟
از خرداد ماه سال گذش��ته، واردات اسباب بازي 
به كشور ممنوع شده است. از طرف ديگر تفاوت 
ارزش ري��ال و دلار تأثير زي��ادي در كاهش ورود 
داشته اس��ت و حتي ما س��ازندگان اسباب بازي 
داريم كه در سال هاي گذشته خودشان واردكننده 
بوده اند و تغيير قيمت ارز باعث شده رو به ساخت 
اس��باب بازي بياورند و به دليل ش��ناختي كه از 
محصولات و بازار خارجي دارند، توليداتشان بسيار 
باكيفيت تر از نمونه هاي خارجي هم است. پيش از 
اين تقريباً 10درصد از بازار دست اسباب بازي هاي 
ايراني بود ولي از سال گذشته تا به امروز مي توان 
گفت با يك جهش روبه رو شده ايم و يك سوم بازار 

در دست اسباب بازي هاي ايراني است. 
 اس�باب بازي ايراني از نظر كيفي توان 

رقابت با نمونه هاي خارجي را دارد؟
مشكل ما در حوزه اسباب بازي، كيفيت نيست. از 
سال گذشته بحث جهش كيفيت را دنبال كرده  
و امروز به جايگاه خوبي رسيده ايم و حتي كيفيت 
اسباب بازي ايراني مخصوصاً در اسباب بازي هاي 
فلزي و پليمري، بهتر از نمونه هاي خارجي است. 
مشكل ما در كميت توليدات است. از سوي ديگر 
توليدكننده خارجي سال هاس��ت در بازار سابقه 

حضور رسانه ها را با خود دارد. 
 ك�ودك ايران�ي در مواجه�ه ب�ا يك 
دارد،  ق�رار  كاذب  ذائقه س�ازي 
اس�باب بازي هاي خارجي ب�ر مبناي 
تصاوير و رنگ هاي متنوع سال هاست 

بازار خود را حفظ كرده اند!
اين اشتباه است كه برخي فكر مي كنند اگر تصاوير 
اروپايي روي اسباب بازي ها باشد، مردم حتماً آن را 
مي خرند. از نظر علمي چنين چيزي ثابت نشده كه 
طراحي و تصاوير غربي باعث استقبال و بالارفتن 

فروش مي شود. 
 در سايت جشنواره چند اسباب بازي 
بومي و محلي نيز ديده مي شود، بازار 
ب�راي اي�ن بازي ه�اي س�نتي چطور 

است؟
ما چهار س��ال پيش كنفرانس��ي برگ��زار كرديم 
با موض��وع احي��اي بازي ه��اي بومي و س��نتي، 
نمونه هايي از اين بازي ها را ه��م معرفي كرديم. 
امروزه چند ب��ازي از همان ها جزو پرفروش ترين 

اسباب بازي ها هستند. 
چقدر مي توان روي پتانسيل بازي هاي 
سنتي براي گسترش بازار اسباب بازي 

ايراني حساب كرد؟
پيگيري هاي زيادي ش��ده و محص��ولات خوبي 
هم توليد شده اس��ت. ما روز سه شنبه رونمايي از 
دو بازي داريم كه بر اساس ادبيات فولكلور توليد 
شده اند، از سوي ديگر بحث توليد اسباب بازي بر 
مبناي داستان ايراني را داريم كه در كنار داستان 
كتاب، نمايش آن توسط عروسك ها انجام شود. 
در حوزه ادبيات ما پتانس��يل خوب��ي براي توليد 
اسباب بازي داريم. امسال عروسك »بزبز قندي« 
در جش��نواره رونمايي و عرضه شده كه استقبال 

خوبي از آن شده است. 
 »بزبز قندي« هم مانند »دارا و س�ارا« 
ساخت چين اس�ت؟ اصولاً ما با چالش 
چي�ن در بازار اس�باب بازي چ�ه بايد 

بكنيم؟
متأسفانه آن اتفاق خوبي نبود، ولي نه اين عروسك 
»بزبز قندي« را يك توليدكننده داخلي در شيراز 
توليد كرده است. ما در طراحي اسباب بازي هاي 
ايراني به سمت س��اخت در داخل ايران رفته ايم. 
خانواده ها وقتي اسباب بازي متناسب با فرهنگ 
ايراني ببينند ك��ه با كيفيت خوبي توليد ش��ده، 
قطعاً از آن حمايت مي كنند، همان طور كه اكنون 
شاهد آن هستيم و بازي هاي ايراني فروش خوبي 
دارند و اسباب بازي خارجي در حال رنگ باختن و 

مغلوبه شدن است. 
 چه افقي براي سهم بازار اسباب بازي 

ايراني متصور هستيد؟ 
ما بايد تا دو سال ديگر به حداقل 50درصد سهم 

بازار برسيم. 
 در كنار نگاه اقتصادي از بعد فرهنگي 

قرار است چه اتفاقي بيفتد؟
نگاه فرهنگي به اس��باب بازي داش��تن به معناي 
اين نيست كه مثلًا اسباب بازي بسازند و روي آن 
تصوير تخت جمشيد بزنند. بايد مسئله فرهنگ 
و توجه به آن در اس��باب بازي ديده شود. امسال 
اسباب بازي خوبي درباره جاذبه هاي گردشگري 
داريم يا اسباب بازي ديگري درباره سفالينه هاي 
ايراني اس��ت. بايد تلاش كنيم اين اسباب بازي ها 
بيشتر ديده ش��ود، اولويت ما براي س��ال آينده 
برگ��زاري جش��نواره بين الملل��ي اس��باب بازي 
است و لازمه آن حمايت رس��انه ها و به خصوص 

صداوسيماست. 
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توضيح شهاب حسيني درباره ماجراي واكسن زدن در امريكا و فعاليت هنري اش

بدون برنامه ريزي و به اصرار دوستم واكسن زدم!

هيچ ني�ت قبلي و برنامه ريزي مش�خصي براي زدن واكس�ن 
نبود و نداشتم. به اصرار يكي از دوستان كه براي آغاز يك كار 
سينمايي همراهي ام مي كرد، در صف واكسن مازاد ايستاديم.

شهاب حسيني با بيان اين مطلب درباره حواشي ماجراي واكسن 
زدنش در امريكا و فعاليت هاي اخير هنري اش سخن گفت و به علي 
پاكزاد )خبرنگار( در خصوص ماس��كي كه به صورت داشته است، 
بيان كرد: از ماشين كه پياده شدم ديدم ماسك ندارم. تنها ماسك 
داخل ماشين اين ماسك بود كه قبل ترها، دوستم به من هديه داده 

بود. بين زدن و نزدن آن ترديد نكردم. 
شهاب حس��يني درباره ماجراي واكسيناس��يونش اينگونه پاسخ 
مي دهد: هيچ نيت قبلي و برنامه ريزي مشخصي براي زدن واكسن 
نبود و نداش��تم. به اصرار يكي از دوس��تان كه ب��راي آغاز يك كار 
سينمايي همراهي ام مي كرد، در صف واكس��ن مازاد ايستاديم تا 
شانس خود را امتحان كنيم. در امريكا براي مراكز سالمندان و ساير 
مراكز در اولويت، هميشه چيزي حدود 20درصد واكسن اضافه در 

نظر گرفته مي شود تا در صورت شكستگي يا اتفاقات غيرمترقبه، 
مشكلي براي جامعه هدف به وجود نيايد. پس از اتمام كار، مازاد را 
بين مردم عادي توزيع و تزريق مي كنند. در ضمن اين واكس��ن ها 
بعد از خروج از دماي يخ زدگي چون قابل برگشت و استرداد نيست، 
مازادش به مردم عادي تزريق مي شود، كل ماجرا همين بود؛ اتفاقي 

كه براي هر كسي مي تواند بيفتد. 
ش��هاب مي گويد ك��ه آرزوي قلب��ي اش اين اس��ت كه ش��رايط 
واكسيناس��يون با بهترين واكس��ن موجود براي هموطنانش در 
ايران به  وجود بيايد و مردم بيش از اين دچار خس��ارت و مصيبت 
نشوند، مخصوصاً حالا كه وعده داده شده در چند ماه آينده شرايط 
واكسيناسيون عمومي در كش��ور به  وجود بيايد و او اميدوار است 

اين وعده تحقق يابد. 
از شهاب در مورد پروژه اي كه اكنون در دست دارد، سؤال مي شود 

و مي گويد كه فيلم دومش را در امريكا ساخته است. 
حسيني پيش از اين به عنوان اولين كارگرداني اش در امريكا فيلم

dead is writer Theرا بر اساس نمايش��نامه »نويسنده مرده 
است« اثر آرش عباسي با حضور دو بازيگر امريكايي ساخته بود. 

حالا شهاب حسيني مي گويد كه اين روزها مشغول ساخت فيلم 
»Act Final« با بازيگري سه بازيگر ايراني- انگليسی  زبان و سه 

بازيگر امريكايي و دو كودك ايراني و امريكايي بوده است. 
مصاحبه كننده در پايان مي نويس��د: وقتش را نمي گيرم و برايش 
آرزوي موفقي��ت مي كنم و قدري به حاش��يه هايي كه س��اخته و 
پرورانده مي شود، فكر مي كنم و مي گويم كاش اين همه خلاقيت و 

ذوق در حاشيه سازي را صرف ارتقاي سينما مي كرديم.

»تك تير انداز«، »يدو«، »منصور« و »مصلحت« 
برگزيدگان جايزه ققنوس شدند

 سيد محمد حسيني از غفلت نسبت به خداوند و توكل و معنويت در سينماي امروز ايران
به ويژه در آثار جشنواره فجر گلايه و اضافه كرد اين با سينماي واقع گرا هم نمي خواند

بازيگر نقش صادق در سريال »دادِستان« عنوان كرد 

»دادِستان« مطالبه عدالت اجتماعي دارد
بازيگ�ر س�ريال »دادس�تان« معتق�د اس�ت تلويزي�ون با 
س�اختن س�ريال »دادس�تان« موش�كافانه تر مشكلات و 
ح�رف م�ردم را ترس�يم می كن�د و مس�ئولان تلويزي�ون 
ب�ا تولي�د س�ريال »دادس�تان« و پرداخت�ن ب�ه مس�ائلي 
مث�ل اخت�لاس و آقازاده ه�ا ش�جاعت ب�ه خ�رج داده اند. 
علي سليماني بازيگر نقش »صادق« در س��ريال »دادستان« با 
اشاره به اينكه مسئولان تلويزيون با توليد سريال »دادستان« اين 
شجاعت را نشان دادند كه به مسائلي همچون اختلاس، آقازاده ها، 
اختلاس 3هزار ميلياردي و... بپردازند، به فارس گفت: نمايش اين 
س��ريال فضاي فرهنگي جديدي را نويد مي دهد. اين دست آثار 
هم مردم و هم هنرمندها را به چالش مي كشد. اولين بار است كه 
تلويزيون حرف هايي را كه مردم بين هم رد و بدل مي كنند بازگو و 
مطالبه گري عدالت را مطرح مي كند. در اين سريال حرف هايي را 

مي شنويم كه در خيابان ها و از افراد عادي جامعه مي شنويم. 
وي تصريح كرد: تلويزيون و مديران آن اين ش��جاعت را به خرج 
دادند كه حرف هايي را كه مطالبه گر است و در سريال مي بينيم، 
بزنند. مطالبه گري از اين جنس كه فردي كه در امريكا تحصيل 
كرده و ماهي 80ميليون دريافتي دارد براي مردم چه كار كرده 
و به كدام درد مردم رس��يدگي مي كند؟ ي��ا مطالبه گري از اين 
جنس كه چرا خيلي چيزها سر جايش نيست. در حالي كه مردم 
و مسئولان هر دو يك نقطه مشترك دارند، آن هم عدالتخواهي 
است كه از شعارهاي انقلاب است و بايد محقق مي شد اما سهم 

مسئولان و مردم متفاوت است. 
وي درباره برخي نقدهايي كه به سريال وارد شده و آن را شعارزده 

مي دانند، گفت: خيلي از انقلاب ها و تغييرات با شعار به وجود آمده 
است. مي بينيم در فضاي مجازي جملات مشهور از زبان آدم هاي 
بزرگ عنوان مي شود. ش��عار اگر خوب گفته شود، خيلي خوب 
است. برخي مي گويند شعار خوب گفته نمي شود اما به زعم من 
اكثر قريب به اتفاق شعارها در لايه دراماتيك قصه گفته مي شود و 

اصلًا شعاري نيست و كاملًا نزديك به واقعيت جامعه است. 
سليماني در مورد نقش��ي كه در اين سريال بازي مي كند، اظهار 
داشت: از ويژگي هاي نقش صادق براي من اين بود كه دو فضا را 
تجربه مي كند؛ هم فضاي پليس��ي- امنيتي و هم فضاي نفوذ به 
گروه خلافكار كه در فضاي نفوذ به گروه ه��اي خلافكار، فضاي 
دراماتيك خوبي ايجاد مي شود. هيچ يك از نقش ها اين ويژگي 
را ندارد كه هم در فضاي مثبت و هم در فضاي منفي بازي داشته 
باشد. به نظرم نقش خيلي خاصي اس��ت و برايم جالب بود و هر 
بازيگري دوس��ت دارد خودش را به چالش بكشد، من هم با اين 

نقش خودم را به چالش كشيدم.

در گفت وگوي »جوان« با داور جشنواره اسباب بازي مطرح شد

 فقط كيفيت توليد ايراني 
اسباب بازي خارجي را شكست مي دهد

     تلویزیون

   رویداد

   سینما

   زبان فارسی

  از خلسه نارسيستي
تا بفرماييد واكسن

ماجراي انتشار نامه سازمان نظام پزشكي به وزارت بهداشت 
براي اولويت ق��رار دادن هنرمندان در واكس��ن كرونا اگرچه 
باعث واكنش و عصبانيت طيف هاي مختلفي از جامعه گرديد 
اما چند نكته در لايه هاي ديگر اين اتفاق پنهان است كه ناظر 
بر رفتارشناسي س��لبريتي ها مي توان به آنها اشاره كرد، البته 
بايد توجه داشت كه اين اتفاق صرفاً در مورد اولويت دادن به 
هنرمندان براي دريافت واكسن كرونا نبوده و ظاهراً برخي از 
تيم هاي فوتبال نيز براي س��تارگان متمول و همه فن حريف 
خود چنين درخواس��تي را مطرح كرده اند ك��ه بعد از قضيه 

واكسن گيت هنرمندان به محاق رفت. 
اولين نكته اي كه در رابطه با واكس��ن هنرمندان برجس��ته 
است، تلاش برخي پادوهاي سياس��ي در كشورمان براي در 
اوج نگه داشتن طيف هنرمندان تحت اطلاق »سلبريتي« در 
قامت يكي از مسيرهاي چندگانه انتقال و انعكاس دستورات 
سياس��ت بازان به لايه هاي مختل��ف جامعه اس��ت. در واقع 
برخي جريانات خاص سياس��ي در كش��ورمان هستند كه از 
سلبريتي ها به عنوان س��رپل هاي ارتباطي خود با لايه هاي 
جامعه بهره مي برند و براي حفظ اي��ن جماعت در موقعيت 
و گراي تعريف شده حاضر مي شوند ايشان را با بخشش هاي 
حاتم گونه از بيت المال و امكانات عمومي كشور راضي و سر 

خط نگه دارند. 
مسئله دريافت واكس��ن يكي از ده ها نمونه از اين رانتخواري 
است كه به دليل رشيد شدن مردم در حوزه سواد رسانه اي و 
مطالبه گري و البته س��وت زن هاي موقعيت شناس رسانه اي، 
تبديل به چش��م اس��فنديار ش��د. قطعاً اين امتيازدهي ها و 
تعيين زمين بازي توسط سياست بازان و اجراي فرامين توسط 
جماعت سلبريتي تا برگزاري انتخابات رياست جمهوري سال 

آينده، به انحا و اشكال مختلف ادامه خواهد داشت. 
نكته ديگري كه در قضيه واكس��ن گيت گريبان سلبريتي ها 
را گرفت و به عنوان زنگ خط��ری جدي براي طراحان اصلي 
و پشت پرده اين دست بازي ها به صدا درآمد، مسئله مهم به 
هم خوردن توازن قدرت در فضاي رسانه اي و مجازي به ضرر 
يقه س��فيدهاي متظاهري اس��ت كه همچنان معتقدند بايد 
سهم شان را از س��فره انقلاب اس��لامي بردارند. طي چندين 
سال اخير كه اين جريانات سياست باز با تاكتيك مرجع تراشي 
به منظور هدايت غيرمس��تقيم اذهان جامعه به سمت منافع 
شخصي و حزبي شان، به تبع برخي كش��ورهاي غربي، شرح 
وظايفي براي يك طبقه نوظهور به اسم سلبريتي ها طراحي و 
اجرا كردند، فضاي مجازي و رسانه اي به عنوان ملك طلق آنها 

به صورت تمام و كمال در اختيار اين افراد بود. 
در رابطه با اين مدعا مي توان چندين مصداق متعيّن را ذكر 
كرد كه از جمله آنها نقش آفريني قاب��ل اعتنا و تاثيرگذاري 
طبقه نوظهور سلبريتي ها در سرنوشت چند مورد انتخابات 
اخير كش��ور يا دكوپاژي بود كه در ايام منته��ي به امضاي 
توافقنامه ملكوك برجام براي اين افراد طراحي ش��د، البته 
نمونه هاي شكس��ت خورده بس��ياري هم مث��ل داغ كردن 
هشتگ آزادي جاسوسان محيط زيستي كه توسط اطلاعات 
سپاه بازداش��ت و در دادگاه به همين جرم محكوم شدند يا 
مخدوش كردن بحث قرآني و حقوقي قصاص يا فش��ار براي 
عوض كردن جاي جلاد و شهيد وجود دارند كه مي توان به 

آنها اشاره كرد. 
خوشبختانه رشد سواد رسانه اي مردم و حضور فعالان رسانه اي 
انقلابي با س��ر دس��ت گرفتن موضوعاتي مثل عدالتخواهي 
و مب��ارزه با ويژه خ��واري و ايج��اد مطالبه گري همراس��تا با 
ش��عارهاي انقلاب اس��لامي مثل مقابله با اس��لام امريكايي 
و مظاهر آنها باعث ش��د اين غلبه مطلق از ي��د اختيار طبقه 
نوظهور سلبريتي ها و حاميانشان خارج گردد. موج انتقادات 
گس��ترده اي كه در اين زمينه به راه افتاد و بسياري از همين 
جماعت خودشيفته را كه دچار نوعي خلسه نارسيسمي شده 
بودند مجبور كرد علم ما هم جزو مردم عادي هستيم را بلند 
كنند و از دست و پا زدن براي گرفتن رانت زدن واكسن كرونا 
در جلسات خصوصي و گعده ها و دورهمي ها به صرافت گفتن 
بفرماييد واكس��ن بزنيد به مردم جامعه افتادند، البته روشن 
است كه حساب برخي از هنرمندان كه در بزنگاه هاي خاص 
همواره همدرد و همداستان با مردم بوده اند، نزد افكار عمومي 
روشن و مشخص است و مردم هم با ابراز لطف و محبت به اين 
حُسن خلق انساني و اس��لامي آنها واكنش نشان داده اند، در 
اين ميان يكي از مهم ترين مؤلفه هاي اين اتفاق شكسته شدن 
همينه و توهم متورم و پوشالي طيف نوظهور سلبريتي ها در 

فضاي مجازي و واقعي است. 
بروز علائم و پديدارشناسي اين اتفاق اگرچه به نفع جريانان 
واقع بي��ن و مطالبه گر انقلابي قابل تحليل و تبيين اس��ت اما 
تقويت اين روحي��ه و كمك به اس��تمرار مطالبه گري در بين 
لايه هاي مختلف جامعه بايد به منظ��ور تقبيح ويژه خواري و 
جلوگيري از هرگونه دوقطبي سازي بين اقشار مختلف و مقابله 
با ادراك سازي داشتن ش��هروند درجه يك، شهروند درجه2، 

حركتي ادامه دار باشد.

مصطفي شاه كرمي      یادداشت 

امام محمدباقر)ع( :

كس�ي كه از روي بي ميلي، بدون 

عذر و عل�ت نمازجماع�ت را كه 

اجتماع مس�لمانان اس�ت ترك 

كند، نمازي براي او نيست. 

)امالي شيخ صدوق، ص290(

    نويد پارسا
اختتامي�ه دهمي�ن دوره جايزه س�ينمايي »ققنوس« 
ك�ه ب�ه س�بب ش�رايط وي�ژه فراگي�ري بيم�اري 
كرون�ا، ب�ه ص�ورت رس�انه اي و از طريق ش�بكه افق 
برگ�زار مي ش�د، برگزي�دگان خويش را معرف�ي كرد. 
برگزي��دگان امس��ال ققن��وس، پ��س از گفت وگ��و ميان 
انديشمندان و هنرمندان در محافل سينما انقلاب، توسط 
شبكه اي 75نفره از متفكران و هنرمندان و اصحاب رسانه 

برگزيده شده اند. 
در برنامه تلويزيوني اختتاميه ققن��وس كه به صورت زنده 
از ش��بكه افق پخش مي ش��د، دكتر جلال غف��اري، دكتر 
س��يد محمد هاش��مي، دكتر س��يدمهدي ناظمي و دكتر 
سيد محمد حس��يني به عنوان نمايندگان ش��بكه داوران 
حضور داشتند و پس از برگزاري ميزگرد حول »مضامين، 
فرصت ها و زمينه هاي سينما« از برگزيدگان با حضور عوامل 

فيلم ها تقدير شد. 
دكتر س��يد محمد هاش��مي كه ه��م اكنون س��مت قائم 
مقامی بني��اد فرهنگي خات��م را بر عهده دارن��د و پيش از 
اين مس��ئوليت هاي رسانه اي متعددي داش��ته اند، جبهه 
فرهنگي انقلاب را انباشت از سوژه هاي پيشرفت دانستند: 
»نمونه هايي همچون »شهيد حبيب پور« كه اسوه جهادي 
در حاشيه شهر تهران بود، از رويكردهايي است كه مي تواند 
به جاي سياه نمايي، محور حركت جامعه شود. سينماي ما 
از اين سوژه ها به شدت تهي است و به آنها نمي پردازد. فيلم 
»تك تيرانداز« جزو اس��تثنائات خوب سينماي ماست كه 
هم قهرمان پروري دارد، هم پرداختي شايسته و عزت آفرين 
دارد، هم الگويي خوب را براي تربيت نس��لي كه قرار است 

پيشرفت را رقم بزند، پيش روي ما مي گذارد.« 
دكتر هاشمي ضمن اشاره به مسئله توزيع براي آثار انقلابي، 
با استناد به تجربه فيلم »به وقت ش��ام« توزيع مويرگي و 
شهرستاني را بسيار مهم دانس��تند، زيرا بخش عمده اي از 
مخاطبان س��ينمای انقلابي، به سالن هاي سينماي مجلل 

شهري دسترسي ندارند. 
دكتر سيد محمد حس��يني از غفلت نس��بت به خداوند و 
توكل و معنويت در س��ينماي امروز ايران ب��ه ويژه در آثار 
اين جش��نواره گلايه و اضاف��ه كردند: »اين با س��ينمای 

واقع گرا هم نمي خواند، زيرا معنويت گرايي و خداگرايي، از 
عميق ترين واقعيت هاي پديدار شده جامعه ايران است.« 
دكتر حس��يني ضمن تقدير از فيلم »منص��ور« آن را يك 
كار زيبا، خوش ساخت و اثرگذار بر مخاطب خواندند. دفاع 
مقدس سرشار از اين ظرفيت هاي نهفته است كه مي تواند 
بر هويت و حركت جامعه ما اثرگذار باشد و سبب پيشرفت 
گردد. علم گرايي و حل مس��ئله در عين روحيه انقلابي از 

ويژگي هاي شاخص اين اثر سينمايي قابل تقدير بود. 
دكتر سيدمهدي ناظمي در تقدير از فيلم سينمايي »يدو« آن 
را يك كار روان و خوش  ساخت سينمايي دانستند كه حتماً 
ارتباط خوبي با مخاطب خواهد گرفت. ش��خصت پردازي و 
فيلمنامه، قصه گويي و پرداخت خوب به سوژه، از ويژگي هاي 
خوب اين اثر سينمايي بود. اين اثر سينمايي كه فرمي خوب 
داشت، مي تواند الگويي مناس��ب براي سينماي پيشرفت 
باش��د، زيرا فراتر از ش��عار زدگي و مضمون زدگي، توانسته 
بود اثري هنرمندانه و سينمايي و مخاطب پسند را در نگاه و 

رويكرد انقلابي ارائه دهد. 
محمدرضا ش��فاه نيز در جريان تقدي��ر از »مصلحت« گره 
خوردن مضمون اميد و عدالت را براي آثار رسانه و سينمايي 
بسيار لازم دانس��ت و گفت: »ما در تمام كارهاي سينمايي 
خود در سوره، تلاشمان همين بوده است كه بگوييم در ميان 
همه مشكلات و گره هاي اجتماعي و... هميشه اميد وجود 

دارد و بايد به تحول و برقراري عدالت اميد بست.«
مهدي مطهر نيز بر ضرورت عنصر پژوهش در آثار سينمايي 
و رسانه اي تأكيد كرد و بيان داشت: »قوت فيلم »منصور« 
در دو سال زحمت پژوهشي اس��ت كه از آن يك فيلمنامه 

قوي و مستند ساخته است.«

 افسوس درباره كار پرارزش يدالله ثمره
كه تعطيل شد

احمد سميعي گيلاني در روايتي از ثمرات حيات ۸۶ساله يدالله ثمره در 
حوزه زبان شناسي، از ثبت گويش ها توسط او به عنوان كاری پرارزش ياد 
مي كند و مي گويد كه با منحل شدن فرهنگستان دوم اين كار تعطيل شد 
و اگر ادامه پيدا مي كرد، حالا ما يك اطلس جغرافيايي گويش ها داشتيم. 
دو سال مي گذرد از كوچ هميشگي مردي كه كتاب »آواشناسي زبان فارسي« 
تنها بخشي از ميراث به جانده از او براي زبان و ادبيات فارسي  است؛ يدالله ثمره كه 
در سوم اسفندماه 1397 از دنيا رفت. احمد سميعي گيلاني كه به تازگي جشن 
تولد 100سالگي او در فرهنگستان زبان و ادب فارس��ي برگزار شد در دومين 
سالروز درگذشت استاد خود به ايسنا از يدالله ثمره چنين مي گويد: آقاي دكتر 
ثمره، عضو پيوسته فرهنگستان زبان و ادب فارسي بود. هنگامي  كه به عضويت 
فرهنگستان درآمدند، استاد بازنشسته دانشگاه بودند. ايشان در فرهنگستان 
دوم برنامه خيلي وس��يعي  را سرپرس��تي مي كردند كه آن ثبت گويش ها بود. 
بسيار در اين زمينه كار كرده بودند و دس��تاورد بزرگي داشتند. براي خيلي از 
گويش ها كساني را فرستاده بودند كه به صورت ميداني تحقيق و گويش ها را ثبت 
مي كردند. همه وسايل و آلات فني هم در اختيار آنان بود و با سرپرستي ايشان 

فعاليت مي كردند و آنچه را ثبت و ضبط كرده بودند تحويل مي دادند. 
الان نمي دانم از آن كارها كه خيلي پرارزش هستند، چه استفاده اي شده است، 
اما بعد از انقلاب كه فرهنگستان دوم منحل شد، كار ايشان هم تعطيل شد، 
خيلي حيف بود، خوب بود كه آن كار ادامه پيدا مي كرد و اگر ادامه پيدا مي كرد 
حالا ما يك اطلس جغرافيايي گويش ها داشتيم، حتي در شمال ايران اقوامي 
بودند كه به يك گويش عربي صحبت مي كردند. گويش هاي فراواني در ايران 

وجود دارند كه هنوز آن طور كه بايد و شايد، ثبت نشده اند.


